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Un mare eveniment cultural la Cluj 
Coagresul genaral al învăţătorilor din Român'a 

Peste câteva zile, învăţătorii României, constituiţi în 
Asociaţia lor generală, se vor întâlni în Capitala Ardea
lului, spre a desbate un vast program, în legătură cu 
problemele actuale ale învăţământului. 

Atunci când atenţia mulţimii este absordită aproape 
în întregime de probleme de altă natură, cele mai multe 
în conexiune cu viaţa materială, care sufocă orice înăl
ţare către spiritualitate, atunci aceşti învăţători ai nea
mului aleargă di a toate colţurile ţării la Cluj, unde, 
câteva zile, vor adânci şi cerceta probleme de ordin 
cultural-national, probleme din lumea cugetării şi a ide
ilor, ca să dea acestei naţii un instrument eficace, de 
care să se poate sluji în drumul ce are de străbătut 
printre atâtea obstacole. Căci, se pare cu drept cuvânt, 
că ei îşi dau perfect de bine seama că „alegerea unui 
bun sistem de educaţie, adecvat în cea mai mare mă
sură posiblă nevoilor urgente ale mulţimii, este o operă 
mai actuală şi mai importantă decât alegerea unui gu
vern". Şi-şi mai dau seama că existenţa şi viitorul unui 
popor atârnă uneori mai mult de energia conştiinţei na-
ţiunale, rezultată din o temeinică cultură şi civilizaţie, 
decât chiar de puterea lui militară, căci cu armele un 
popor se poate repede ridica pe culmile istoriei, dar nu 
se poate menţine pe acele culmi decât prin tăria cu care 
conştiinţa lui, agonisită dela instituţiile de cultură, ştie 
să reziate la toate elementele dizolvante din lăuntru şi 
din afară". 

Aceşti slujitori ai naţiei, învăţătorii României, ca cei 
mai înţelegători ai situaţiunilor, se străduesc, din pur 
idealism, să renască şcoala românească, în spirit nou, 



corespunzător momentului istoric prin care trece naţia 
şi Statul nostru. In locul şcoalei care torturează conşti
inţele elevilor, deformându se după clişee reci şi uscate 
ei doresc să realizeze şi înfăptuiască o şcoală nouă, 
care să se găseasaă în deplin acord cu condiţiunile de 
viaţă ale poporului românesc, avizat la propriile lui forţe. 

In acest drum ei sunt perfect înţeleşi şi de autori
tatea şcolară supremă, care şi ea utilizează toate pute
rile de cari dispune, spre a creia o ideologie nouă în 
jurul acestei instituţiuni fundamentale a României. 

Iar învăţătorii folosesc ocaziunile, congrese, confe
rinţe, publicaţiuni, spre a agita şi în sânul organizaţiu-
nilor lor problemele în legătură cu aceasta ideologie 
nouă de şcoală, cu gândul ca să accelereze evoluţia ei 
şi astfel să putem fi gata cu un ceas mai de vreme în 
luptele mari, care ne aşteaptă... 

Se ştie că şcoala de până acum a urmărit un ideal 
precis. Ea trebuia să pregătească nouile generaţii în spi
ritul societăţii burgheze. Ea se adresa în primul rând 
copiilor claselor înstărâte" Azi condiţiile s'au schimbat. 
Azi trebuie să schimbăm destinul. „Şcoala întreagă pen
tru întregul popor". Aceasta e lozinca vremii. Iar la baza 
şcoalei acesteia trebue să prepondereze 2 idei funda
mentale : ideea etico-morală şi ideea naţională. * * * 

Avem cea mai fermă convingere, că marele Congres 
al învăţătorilor români, care urmează să se ţină la Cluj 
în proximele zile, se va şti călăuzi de aceste idei şi va . 
face prin hotărârile chipzuite ce va lua, ca să strălu
cească din nou faima corpului învăţătoresc în frământa
rea zilelor sbuciumate. Această convingere ne este cu 
atât mai fermă cu cât în fruntea mişcării şi organizaţiei 
se găseşte unul din cei mai idealişti învăţători, colegul 
nostru D. Toni, al cărui devotament este garanţie de
săvârşită pentru triumful acestor idei. 

In aceste gânduri învăţătorii ardeleni, salută cu deo
sebită bucurie marele eveniment cultural, care se va 
desfăşură în zilele de 8, 9 şi 10 Seplemvrie la Cluj şi 
stau gata să şi ea parte lor de contribuţiune la realizarea 
acestei opere. 

A. Pora, inspector şcolar. 



Convocare 
Corniietul central al „Asociaţiei regionale a învăţă

torilor din Ardeal, Crişana şi Maramureş şi Comitetul 
Central al societăţii „Gheorghe Lazăr'' convoacă prin 
aceasta a XV-a adunare generală ordinară a Asociaţiei 
şi a XIII. adunare generala a soc. „Gheorghe Lazăr*' pe 
ziua de 8 Septemvrie 1933 la Cluj, în sala Prefecturii 
judeţene cu următoarea ordine de z i : 

I. Şedinţa I. a Asociaţiei în 8 Septemvrie: 
1. Participarea la serviciul divin. 
2. La ora 10 deschiderea adunării generale şi ale

gerea alor doi secretari pentru şedinţe. 
8 . Raportul general al Comitetului Central. 
4. Raportul Cassierului Asociaţiei şi prezentarea 

proectului de buget pe anul 1934. 
5. Raportul directorului „Căminului fetelor de învă

ţători din Cluj şi prezen'area gestiunei Căminului pe 
anul şcolar 1 9 3 2 - 1933. 

6. Alegerea alor trei comisinni pentru cenzurarea 
rapoartelor. 

II. Şedinţa I. a Soc. „Fondul Gheorghe Lazăr în 8 
Septemvrie ora 12 a. m. 

1. Deschiderea adunării generale. 
2. Raportul comitetului. 
3 . Raportul Cassierului. 
4 Raportul directorului Casei învăţătorilor din Cluj 

şi prezentarea gestiunii pe anul 1932. 
5. Alegerea alor două comisiuni de verificare a ) 

pentru cenzurarea raportului general şi gestiunea cassie
rului, b) pentru cenzurarea gestiunii Casei Învăţătorilor 
pe anul 1932. 

III. Şedinţa a II. a Asociaţiei în 8 Septemvrie ora 3. p. m. 
7. Rapoartele comisiunilor de sub p. 6. 
8. Alegerea Comitetului Asociaţiei pe un nou ciclu 



de trei ani. 
9. Eventuale propuneri. 

10. închiderea adunării generale. 

IV. Şedinţa II. a Fondului „Gheorghe Lazăr" în 8 Sep
temvrie, ora 5 p. m. 

6. Rapoartele comisiunilor de sub p. 5 . 
7. Alegerea comitetului soc. Fond. „Gheorghe Lazăr" 

pe un nou ciclu de trei ani. 
8. Eventuale propuneri. 
9. închiderea adunării generale. 
Consiliul general al Asociaţiei va ţinea şedinţă în 

preziua adunării generale (7 Sept. 1933 , ora 6 p. m. 
Propunerile pentru adunarea generală se vor înainta 

biroului Asociaţiei cu 8 zile înainte de adunare. 
Având în vedere că aceasta adunare a Asociaţiei 

noastre stă în strânsă legătură cu marele congres al 
învăţătorilor din întreaga ţară, ce se va ţinea tot atunci 
în Cluj, şi având în vedere că acest oongres, pentru 
învăţătorimea noastră de dincoace de munţi, trebuie să 
constitue unul din cele mai înălţătoare evenimente, ce 
ne-a fost dat să vedem în viaţa noastră şcolară şi dăs
călească, de aceea cu insistenţă sunt rugaţi toţi membrii 
sa participe la adunare. 

Cluj, la 14 Iulie 1933. 

Preşedintele Asoc. Secretarul general al A soc. 

Gavril Bochişiu Qavrll Almăşianu 

V.-preş. F. Gh. Lazăr 

Andrei Mureşan 
Szcretar F. Gh. Lazăr 

Andrei Pora 



Raportul general 
al Comitetului Central al Asociaţiei regionale a 
învăţătorilor din Ardeal, Crişana şi Maramureş pe 

anul 1932/1933. 

Onorată adunare generală, 
De data aceasta Asociaţia noastră regională îşi ţine a cinci

sprezecea adunare generală ordinară. Avem împliniţi deci cinci
sprezece ani, de când învătătorimea din aceste părţi a pus bazele 
organizaţiei sale profesionale, pentruca astfel strâns unită în jurul 
unui steag să muncească şi să lupte pentru promovarea interese
lor şi realizarea scopurilor statutare, şi care în cele din urmă se 
reduc la ridicarea şi întărirea învăţămâ ituiui şcoalei noastre po
porale şi mărirea prestigiului învăţătorului român. Patru ani sunt 
împliniţi de când Asociaţia noastră face parte integrantă din „A-
sociaţia gene'ală a membrilor corpului didactic primar din Roma 
nia". Şi acest fapt de asemenea ţinem să-1 relevăm cu fiecare o-
caziune, deoarece el constitue una din pârghiile principale, pe care 
se sprijineşte munca şi nizuinţa noastră întru atingerea ţintelor 
spre care ne îndreptăm şi desideratelor ce împrejurările ne impun 
să le formulăm. 

Ca şi în toţi anii, dela înfiinţarea Asociaţiei noastre, astfel şi 
de data aceasta, comitetul central îşi face numai da?oria, când în 
cele ce urmează, încearcă să vă prezinte în mod lămurit şi după 
cea mai bună a sa vedere şi apreciere, lucrurile şi frământările 
de care s'a preocupat şi care au privit de aproape p j învăţători 
şi şcoala poporului în intervalul de timp de caie ne ocupăm. 

Ţinem să amintim dela început că strădaniile învăţătoreşti 
din acest an au privit aproape aceleaşi obiective ca şi în anul 
trecut şi cu mici deosebiri şi nuanţe în metoda de lucru, învătă
torimea acestei ţări a rămas fidelă aceluiaş crez de până acum In 
ce priveşte forma şi calea de urmtt, pentru apărarea şi garantarea 
drepturilor câştigate şi dobândirea celor ce o compet. Cu un cu
vânt şi în acest an prin organizaţiile noastre învăţătoreşti s'a con
tinuat cu asiduitate lupta pentru păstrarea poziţiilor câştigate în 
trecut. 

Marea criză economică şi financi ră, fără precedent, de care 
sufere lumea întreagă şi din care a urmat o sărăcie geuera'ă, a 
atacat în fiinţa lor toate instituţiunile de bază ale organizaţiei so
ciale de astăzi. De urmările acestei criză n'a fost cruţată nici 
şcoala cu slujitorii ei, învăţătorii. 

Suferinţă şi disperare multă s'a îngrămădit în sufletele învă
ţătorilor. Căci niciodată grija pentru ziua de mâine n'a fost mai 
acută ca în aceste vremuri. Păţania din anul trecut şi celalalt cu 
salarii neplătite pe atâtea luni a produs o stare de desechilibru şi 



îngrijorare. De.al ia parte noua reducere (curbă) a salarilor d 
mizerie aduce cu sine noui aspecte ale săracei şi lipsurilor d 
tot felul. Făcând o comparaţie între trecut, când învăţătorimea 
trebuit zi cu zi şi aa cu ansă şielup'.e,— făcând forţări, drep:uril 
şi considiraţiunea ce i se cuvinea în raport cu menirea ce e are» 
şi între ceea ce se întâmplă de un an doi încoace, de eând totul ce 
s'a câştigat cu sfrăduinţă de decenii e pe cale să se nărue şi se 
nărue zi cu zi, putem numai înţelege revolta sufletească şi starea 
de spirit agitată de ca e sunt cuprinşi învăţătorii. Fireşte că, apoi 
astfel de slări sufleteşti înafară îşi au manifestările ce li se po
trivesc. 

Deci evenimentele de care ne vom ocupa în ace t raport şi 
felul acţiunii întreprinsă şi în acest an de organizaţtunile noastre 
învăţăioreşti au avut toate ca mobil nizuinţa de a se conserva 
pentru şcoală şi învăţători — si în aceste vremuri grele — o si
tuaţie, care se permită, că îndată după ce va trece vijelia, prezen
tului, să se poată relua cu uşurinţă firul de prosperare şi avânt 
cu care eram obicinuiţi. 

Obiectivele urmărite cu stăruinţă în întreg decursul anului 
sunt: 

a) Problema punerii corpului didactic în legalitate sub ra
portul salarizăriiî, lucru ce se tărăgănează de ani dearândul ; 

b) Problema achitării restarţelor de plată; 
c) Problema gradaţiilor scadente ale membrilor corpului di

dactic şi a c ă o r achitare este în continuu amânată; 
d) Lupta întreprinsă contra nouei reduceri de salarii; 
e) Chestiunea examenelor de definitivat şi înaintare ale în

văţătorilor. 
Analizând întâia problemă, este în deobşte cunosc..tă starea 

ilegală, în care sunt ţinuţi membrii corp. did sub raportul sala
rului deja de ani de zile. Legea armonizării salariilor în ce pri
veşte plata membrilor corpului didactic s'a aplicat numai în parte. 
Coeficientul corespunzător, după gradaţiile ce le au, a fost neso
cotit. In felul acesta toţi învăţătorii, cari aveau gradaţii lângă sa
larul de bază, anual erau păgubiţi cu sume însemnate In raport 
cu modestul lor salar. In urma acţiunii energice întreprinsă, pre
cum în anul precedent aşa ş> de data aceasta, s'a putut câştiga 
încă câ eva puncte la coeficientul cu care c rau socotite gradaţiile 
şi astfel avem toate motivele să credem, că în viitorul apropiat, 
problema Intrării în lcgilitate, s-:b raportul calculării coeficientului 
la gradaţii, *a fi compht şi definitiv rezolvată. Asiâd diferenţa 
mai persistând în 1—2 puncte, încă un efort de un ansi aceasta 
chestiune, care a preocupat şi neliniştit pe învăţători în curs de 
peste şase ani, va rămânea numai ca o amintire a trecutului. 

Problema achitării restanţelor de plată. 
Calamitatea neachilării cu lunile a salarului s'a abătut a-

e 



supra învăţătorilor, începând din a doua jumătate a anului 1931 
şi în prima jumătate a anului 1932. E drept, că de vre o câţiva 
ani încoace s'a constatat o şchiopă'eală din partea statului în achi
tarea lunară a retribuţ»;unei învăţătorilor. Dar fenomenul, ce la în
ceput ni s'a înfăţişat izolat şi în anumite locuri, în ultimele luni 
ale anului 1931 şi câteva luni din anul 1932 a luat un caracter 
general şi aşa de acut, încât lumea a ajuns la disperare. învăţă
torii neplătiţi cu lunile, mizeria în care se zbăteau era de nedes-
cris. Revolta şi nedumerirea a început să clocotească în suflete. 
După luni de svârcoliri şi proteste pornite din toafe colţurile ţării 
şi în urma memorabilului congres extraordinar al corpului didactic 
de toate gradele ţinut la Bucureşti în zilele de 28 şi 29 Mai 1932 
si uaţia a început a se înbunătăţi. Invăţătorimeă de atunci şi până 
în prezent, deşi cu întârzieri, şi a primit salarul lunar ce o com-
pate. Dar restanţele de luni din trecut, restante au rămas până în 
ziua de astăzi. In felul acesta s'a ajuns la o problemă a salariilor 
restante, a cărei rezolvire a trebuit să o aibe Asociaţia în pro
gramul său de activitate în anul de care raportăm. Asociaţia s'a 
şi ocupat intens cu aceasta chestiune. Atât de centrul Asociaţiei, cât 
şi cu ocjzia diferitelor întruniri, chestia a fost discutată, agitată şi 
ţinută mereu Ia suprafaţă. S'a intervenit în continuu la locurile în 
drept, prin delegaţii, memorii şi prin alte numeroase mijloace, ca 
salariile restante să fie achitate. Zadarnic. Nimic efectiv însă în 
aceasta privinţă încă nu s'a putut ajunge. Soluţia acestei probleme 
de altfel depinzând de a âţia alţi factori şi condiţiuni neatârnă-
toare de noi şi care nu pot fi torţate, rămâne dupăcum se vede 
un desiderat, pentru a cărui realizare va trebui luptat din greu şi 
pe viitor. 

Problema gradaţiilor scadente aîe membrilor 
corpului didactic. 

Ca o urmare a grelei criză economice şi financiare, prin 
caie trece ţara, deja de doi ani de zile avem de înregistrat un 
nou neajuns, o nouă neîndreptăţire de care sufere o bună parte 
a membrilor corpului didaciic. Anume, neplata gradaţiilor scadente. 
E luc.u ştiut, că salarul corpului didactic, £p e deosebire de 
a altor slujitori ai statuiir, se compune dinîr'un salar de ba»ă şi 
din gradaţii, ce se acordă după fiecare ciclu de 5 ani de serviciu. 
Din cauza reducerii bugetului gener-jl, reducere obveniîă în urma 
încasărilor din ce în ce mai slabe şi uui ne&igure, plata gradaţilor 
scadente a fost sistată printr'o lege specială încă începând cu 1 
Ianuarie 1932. Aceasta situaţie s'a perpetuat şi pentru anul în 
curs. Astfel învăţătorimea a fost lipsită da un drept prevăzut şi 
consfinţit prin legea organică a învăţământului. Intre astfel de 
împrejurări nimic nu era mai firesc, decât ca organizaţia noastră 
profesională să pună în centrul preocupărilor sale redobândirea 
dreptului avut. Şi într'adevăr cu toate ocaziunile această chestiune 



a fost scoabă in relief. S'a intervenit pe toate căile posibile pen
tru a se reveni. Dar zadarnic. Chestiunea rămâne deschiă . Noui 
frărrânfări, noui demersuri vor trebui făcute şi mai ales vor tre
bui scontate împrejurările prielnice, pentru a face ca aceasta aba
tere dela normal să înceteze. 

Lupta întreprinsă contra nouei reduceri de salariu. 
In anul de care raportăm Asociaţiile învăţătoreşti au trebuit să se 

arunce cu toată forţa şi să opună cea mai dârză rezistentă contra unei 
noui şi grele încercări ce s'a abătut peste capetele învăţătorilor. Ca o 
încoronare a greutăţilor şi neajunsurilor survenite de pe urma ne-
achitării la timp a salarilor, neplata gradaţiilor scadente, precum 
şi a restanţelor, în preajma anuui 1933 ni se vesteşte o nouă 
curbă pe salarii. De data aceasta amărăciunea şi jignirea era cu 
atât mai mare şi mai revoltătoare cu cât curba proectată se refe
rea numai la o parte din funcţionarii ţării — incluziv şi membrii 
corpului didactic, pe când unele categorii erau favorizate, lăeân-
du-se în situaţia de mainainte sub raportul salarizării. 

Faţă de această nouă stare de lucruri, ce se crea, menţionăm 
aceea memorabilă mişcare a corpului didactic, care a ţinut masele 
dăscăleşti înferbere săptămâni şi luni dearându'. S'au făcut în
trunii de protestare în toate jud.-ţele la aceeaş dată, propagandă 
p in presă contra nedreptăţii, aducerea şi discutarea chestiunii de 
către cei competenţi în parlameut, memorinşi intervenţii prin de
legaţii până la cei mai înalţi factori d i răspundere. Şi în cete din 
urmă protestele şi indignarea şi-au atins culmea în congresul 
extraordinar al federaţiei, ţinut în Bucureşti la 19 Martie 1933. 

Cu toate sforţările făcute însă răul n'a putut fi îndelăturat 
în întregime. Dar efectele şi formei» lui iniţ ale au fost mult ate
nuate şi reduse. Şi în cele din urmă acestei mişcări i se poate 
datori câştigul celor câtorva puncte la coeficienţii gradaţiilor. 

Fără îndoială, că dacă învăţătorimea n'ar fi avut la spate 
organizaţia puternică cu care se poate mândri, nedreptatea şi 
umilirea de care avea-parte în urma nouei reduceri de salariu 
proectată, erau cu totul de alte proporţii. 

Chestiunea examenelor de definitivat şi înaintare 
ale învăţătorilor. 

încă în adunarea generală din anul trecut problema „înain
tarea învăţătorilor", a fost luată în program şi a format obiectul 
unei discuţiuni amănunţite. Cu aceea ocaziune din partea Asocia
ţiei noastre regionale s'au formulat anume desiderate pentru cazul 
că se aplică Legea din 1932, pentru modificarea unor articole 
(Art. 115 şi 142) din legea învăţământului primar din 1924 şi 
prin care modificare s'au înlăturat examenele ca criteriu de îna
intare a învăţătorilor în diferite grade, urmând că înaintarea să 



Nr. 1 învăţător ut Ô 

se facă în baza inspecţiilor şi memoriilor, din care se evidenţiază 
activitatea fecundă săvârşită de învăţător în cariera lui. 

Congresul delà Chişinău (28 şi 29 August 1932), ca expre
sie a opiniei învăţătoreşti din întreaga ţară, după discuţii vii de 
pro şi contra, în cele din urmă constată, că legea modificatoare 
a unor articole din legea din 1924 în ce priveşte înaintarea în
văţătorilor, precum şi numirile, detaşările şi transferările, dată 
fiind mentalitatea ce domneşte şi împrejurările între care trăim 
astăzi, deschide posibilităţi mult mai mari abuzurilor şi nedreptă
ţilor de tot felul. In consecinţă se hotăreşte a începe acţiuaea, 
pentru a se reveni la sistemul examenelor ca ciiteriu de avansare 
pentru învăţători, urmând însă ca şi programul examenelor să fie 
adoptat nouilor cerinţe, înlăturându-se lacunele şi defectuozităţile 
de care sufereau şi aceste probe până în prezent. Chestionarea 
să sa facă numai asupra probelor şi disciplinelor ce stau în 
strânsă legătură cu viaţa practică şi mediul în care învăţătorul îşi 
desfăşoară activitatea. 

Adăugăm la aceasta şi faptul, că de câţiva ani încoaee au 
fost sistate orice fel de avansări. învăţătorii n'au înaintat nici pe 
bază de examene (nefixându-se termene pentru aşa ceva) şi nici 
în bază de inspecţii şi memorii. Deci înţălegem necesitatea, pen
tru care aceasta chestiune trebuia să fie soluţionată înti'o formă 
oareşcare. 

Conducerea Asoc ;aţiei, având mandatul congresului, a inter
venit la locul în drept şi i a succes să determine Ministerul să 
fixeze termine pentru examene, atât de definitivat cât şi de înain
tare, precum şi un program adecuat, care în multe privinţe s'a 
deosebit de cel din trecut. Astfel în anul acesta mii de învăţă
tori, cari deja de ani de zile ş*i-aveau stagiul făcut pentru avan
sare şi cu toate acestea rămâneau pe loc, au avut posibilitatea 
să se prezinte la examenul de definitivat şi înaintare, ţinut în 
câteva serii. 

Şi acum terminând cu enumerarea şi analizarea obiectivelor 
mai principale, pe care le-a urmărit Asociaţia în cursul anului, 
vom aminti şi unele evenimente şi momente, în cadrul cărora s'a 
manifestat învâţătorimea noastră în acest an. 

1. Comemorarea tui Spiru Hat et. La 17 Decemvrie 1932 
s'au împlinit douăzeci de ani, de când a trecut în lumea vecini-
ciei acela ce a fost Spiru Haret, supranumit „omul şcoalei", şi 
părintele învăţătorului. 

Aceasta dată a răscolit sufletele învăţătorilor din toate col
ţurile ţării şi la un semnal dat de preşedintele Asociaţiei gene
rale, î i ziua de 18 Decemvrie 1931, prin intruniti ţinute în toate 
capitalele de judeţe, învăţătorii au comemorat amintirea aceluia, 
care a fost organizatorul şcoalei poporului şi animator fără pă-
rech* al umilului dascăl. 

Comemorarea împlinirii a douăzeci de ani delà moartea ma
relui Haret înseamnă un moment de reculegere, un moment de 



reconfortare şi întrămare pentru sufletul obidit al dascălului. Mai 
sles între împrejurările grele de astăzi, când din pricina greutăţi
lor de tot felul, şcoala poporului tângeşte, sufletul şcoalei, care e 
învăţătorul, se ofileşte, aceasta comemorare a avut menirea să re
nască încredere să întărească nădejdiile, să aprindă^ d n nou ela 
nul şi însufleţirea în luminătorii satelor. Căci din tot ceea ce s'a 
spus şi scris din prilejul comemorării reesă, că Haret pât a trăit, 
aceste po niri a căutat să le cultive, cu aceste însuşiri a căutat 
să înzestreze şi a înzestrat pe învăţătorii săi. Şi numai mulţumită 
acestor calităţi şcoala poporului şi slujitorii ei, cari până la Haret 
erau intr'o situaţie -eam analoagă cu cea de astăzi — fireşte în 
proporţia potrivită timpurilor de atunci —, au luat acel cuvânt de 
înălţare şi prosperare în toate direcţiile, ce' se caracterizează şi 
cuprinde prin numirea semnificativă de „Epoca lui Haret". Epoca 
lui Haret înseamnă pentru învăţământul românesc strălucire, pen
tru învăţă'ori mândrie. înseamnă contribuţia logică şi conştientă a 
şcolii Ia redeşteptarea conştiinţei naţionale, conştiinţei cetăţeneşti, 
înseamnă ridicarea morală, economică şi socială a ţăranului ro-, 
mân, aşezarea satelor din starea lor de părăginire şi patriarcha-
Iizm în făgaşul de prosperare prin mijloacele de producţie şi or
ganizare a vieţii moderne. înseamnă pregătirea, chemarea şi darea 
importanţei ce i se cuvine eiementului să:esc în viaţa statului ro
mân modern. Şi ce să mai spunem? „Epoca lui Haret* însem
nează pregătirea cea mai febrilă, cu ajutorul şi munca de fiecare 
zi a şcol'i, a sufletului românesc, pentru jertfele şi sacrificiile fără 
păreche, cerute de marele ceas istoric, care a bătut pentru nea
mul nostru acum cincisprezece ani. 

Iată dece învăţătorimea pro inciilor noastre desrobite, alături 
de colegii din ţara noastră mamă, cu ocazia comemorării omului 
providenţial, în Decemvrie trecut, a rămas adânc emoţionată şi s'a 
închinat cu veneraţie şi profundă pietate în faţa amintirei măreţe 
a aceluia, csre cândva a fost Ministrul Spiru Haret. 

Haret a fcst, ca tot ce bun şi curat, în poporul românesc, 
al neamului nostru întreg, al Românilor de pretutindeni. Iată de 
ce ziua comemorării din Decemvrie trecut o socotim printre eve
nimentele cele mai înălţătoare din viaţa Asociaţiei noastre şi pen
tru ce ne-am socotit ca o datorie de a o remarca şi în acest loc. 

Haret ministrul, Haret prietenul şi părintele iubitor al das
călilor, Haret îndrumăfoiul şi organizatorul şcoalei şi învăţămân
tului poporal românesc, Haret marele patriot şi binefăcător al ţă
rănimii, prin dragostea şi priceperea fără seamăn cu care a direc-
ţionat şi însufleţit murea de desţelenire sufletească şi bună stare 
materială a ţăranului român, omul de adâncă gândire şi nobilă 
simţire. Ce personalitate mai pilduitoare de bine pu'eam evoca as
tăzi,, pentru ca din pilda vieţii şi întreg complecsul fiinţei sale, 
noi învăţătorii români să scoatem acel razim de vremuri grele şi 
încurajare de a înlăiura greutăţile şi neajunsurile cu cari mai cu 
seamă în prezent se luptă şcoala, decât marea personalitate a lui 



Spiru Haret. Iată tâlcul profund al comemorării dhr Decemvrie' 
tâlc al cărui însemnătate bine ar fi să nu scape din vedere mat 
ales acolo, unde în primul rând trebuie să fie trează toată grija 
şi înţe'egerea pentru şcoala primară şi slujitorii ei, învăţători. 

2. Adunarea Consiliului General al Asociaţiei generale a în
văţătorilor din România a fost al doilea eveniment în mişcarea 
învăţătorească din acest an. Adunarea a avu" loc în ziua de 22 
Ianuarie 1933. Membrii comitetului central, preşedinţii asociaţiilor 
regionale şi preşedinţii asociaţiilor judeţene întruniţi în consiliu 
general în Bucureşti, au analizat chestiunile deJa ordinea zilei. 
Aceste chestiuni au constat în neajunsurile şi nedreptăţile ce dăi-
nuiau încă, unele chiar de mai mulţi ani, şi pe urma cărora învă
ţătorii au suferit şi care acum mai nou se agravau printr'o nouă 
nedreptate ce se anunţa Ia orizont. Anume, hotărârea guvernului, 
privitoare la o nouă reducere a salariilor, a produs — cum era 
de aşteptat — în sufletul învăţătorilor o nemulţumire şi o revoltă 
ca niciodată până acum. 

Aceasta hotărâre venea ca cea mai grea, mai jignitoare şi 
mai dureroasă lovitură din câte ni s'au dat in anii din urmă. 

Consiliul întrunit, în faţa situaţiei date, stipulează dezidera
tele învăţătorilor şi vizează la mijloacele de acţiune, prin cate 
aceste deziderate să poată fi susţinute. 

Prin o delegaţie a consiliului se vor face demersuri pe lângă 
Min. Instrucţiuni, Prim-minisfru, parlamentari şi chiar la M. S. 
Regele, arătându-se soarta critică ce se crează şcolii pe urma 
nouilor reduceri şi a felului cum acele se intenţionează a se face. 

, 3. Adunările generale extraordinare ale Asociaţiilor judeţene. 
Al treilea eveniment îl formează adunările generale exraordinare 
învlţătoreşti, ţinute în toate capitalele de judeţe în ziua de 26 F e 
bruarie a. c. In aceste adunări, învăţătorimea a arătat cu toată 
francheţa factorilor conducători ai statului şf opiniei publice sta
rea maierială insuportabilă în care se găseşte. A arătat povârnişul 
pe care se prăvăleşte şcoala, prin distrugerea ori cărei putinţi de 
viaţă demnă şi omenească pentru slugitorii săi. 

In moţiunile votate cu această ocaziune se votează încrede
rea neţărmurită conducătorilor învăţătorimii. Se dă deplină apro
bare tuturor acţiunilor, măsurilor şi intervenţiunilor întreprinse de 
ei întru apărarea intereselor învăţătoreşti şi toate acţiunile şi mă
surile luate de aceştia, îavăţăto imea întreagă şi le asumă de ale 
sile. Se avizează asupra ultimelor măsuri ce trebuiesc luate în ca
zul când cererile juste nu vor gă$s înţelegere şi ascultare şi în 
cele dm urină conducătorii sunt autorizaţi t.ă convoace un mare 
congres extraordinar al Federaţiei eo/pului didacic la Bucureşti. 

4. Congresul Federaţiei corpului didactic. Demersurile şi toate 
acţiunile întreprinse de delegaţii corpului didactic, pentru o re-
zoîvire favorabilă a problemelor apăsătoare şi păgubitoare pentru 
învăţătorime, neducând Ia rezultatul dorit, se convoacă pe zilele 
de 19 şi 20 Martie a. c» congresul Federaţiei corpului didactic la 



Bucureşti. Aceasta manifestaţiune reprezintă culmea amărăciunei 
şi revoltei dascălilor ţării de toate categoriile faţă cu nedreptatea 
ce li se pregătea, prin felul cum se făcea noua reducere a salarii
lor. S'a adunat o lume imensă. A fost un clocot impresionant şi 
semnificativ. Cu aceasta ocaziune s'au spus cuvinte tari şi s'au 
sulevat căi şi mijloace noui de luptă pentru a nu se mai tolera 
umilinţele la care asistăm dela o vreme încoace. 

Ca urmare a acestei adunări grandioase şi sub impresia ten
dinţelor şi pornirilor disparate ce s'au desprins de aici, în cele 
din urmă am avut satisfacţii de a înregistra o atenuare a pro
porţiilor de reducere a salariilor în raport cu ceea ce se proec-
tase la început, precum şi unele avantagii şi îmbunătăţiri sub 
alte forme. 

Onorată adunare generală, 
Cu aceasta am fi terminat prima parte a raportului nostru. Am 

tnş'rat evenimentele şi întâmplările de peste an, dintre care unele 
au avut un rol hotărîtor în ce priveşte soartea şi evoluţia şcolii. 
Am analizat chestiunile şi desiderafele pe o r e Asociaţia noastră 
a căutat pe cât numai i-a fost posibil să le ducă la bun sfârşit. 

Din cele premerse mai constatăm, că dintre problemele ce 
au format obiectul preocupării şi grijii noastre a tuturora, unele 
au putut fi sohţiona'e în mod salisfăcător pentru învăţători. Al
tele însă, deşi recunoscute de toată lumea ca îndreptăţite, din 
pricina împrejurărilor şi ca urmarea acestor împrejurări, a greută 
ţilor de tot felul ce apasă astăzi asupra tuturor păturilor socia'e, 
n'au putut fi împlinite. 

Deci încă odită sunlem siliţi să verificăm adevărul şi să ne 
îatărim în credinţa, că pe lângă toate sforţările, c» omeneşte le 
dapunem spre a se rezolvi odată atâtea şi atâtea chestiuni de un 
interes vital pentru şcoală şi învăţători, succesul deplin va urma 
numai atunci, când şi marele doctor timpul şi întâmplarea, care 
vindecă toate rănile, ne va sta în ajutor. 

Onorată adunare generală, 
In cele ce urmează de aci îoante, ne vom ocupa cu înşira-

rea activităţii săvârşită în parte de fiecare dintre orgar.ele de 
conducere ale Asociaţiei noastre şi 8poi vom insista asupra stă
rilor şi lucrurilor petrecute in secţiile judeţene învăţătoreşti. 

I. Biroul Central al AsDciaţici. 
Ca organ de execuţie, biroul central al Asociaţiei noastre 

regionale, pe lângă interesul avut faţă de problemele raportate 
mai sus, a executat toate hotărîrile luate de organele conducă
toare ale Asociaţiei. A reprezentat, după cea mai bună a sa chib-
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zuinţă şi putinţa, opinia dascălimei în toate chestiunile de interes 
pentru şcoală şi care au fost scoase la sudrafaţă de împrejurări. 

Biroul central a păstrat neîntreruptă legătură cu subdiviziu
nile Asociaţiei. — Membrilor, cari .s'au adresat pentru lă
muriri în chestunile lor particulare, li s'au dat clarificările nece
sare. S'a acţionat cu toate miiloacele disponibile pentru a se evi
denţia puterea şi soliditatea Asociaţiei şi pentru a se starornici. 
odată cât mai mult în public convingerea şi credinţa că cuvântul 
Asociaţiei este cuvântul totatităţii învăţătorilor. 

II. Comitetul Central. 
Comitetul Central, ca organ de conducere al Asociaţiei a 

căutat să-şi îndeplinească menirea. întrunit în şedinţă în cursul 
anului a deliberat şi soluţionat toate chestiunile dela orninea zilei, 
îndrumând biroul să ia măsuri pentru executare. 

In şedinţa de 6 Maiu 1933 comitetul eximinează toate eve
nimentele de interes şcolar şi învăţătoresc pe r eche în cursul anu
lui şi Ie verifică. Se ocupă amănunţit cu pregătirea iucrărilor în ve
derea congresului anual al asociaţiei generale ce se va ţirea în 
acest an în capitala Ardealului, la Cluj. Se stabilesc diferitele co-
misiuni ce se vor ocupa cu ordonarea şi aranjarea chestiunilor 
în ce priveşte primirea şi găzduirea congresişţilor, aranjarea even
tualei excursiuni şi vizitarea lucrurilor şi locurilor mai însemnate 
din Cluj şi împrejurime. Se vor face pregătiri şi pentru a se da 
pa seama Congresişţilor o reprezentaţie la Teatrul Naţional din Cluj. 

In şedinţa din 13 Iulie a. c. comitetul discută şi hotăreşte 
data, locul şi propramul adunării generale din acest an al Aso
ciaţiei noastre regionale. 

Se iau hotărau şi se formulează rezoluţiunile cuvenite pe 
cererile şi adresele întrate la broul Asoc. şi ale căror rezol vi re 
şi aprobare era de competinţa comitetului. 

III. Consiliul General al Asociaţiei. 
Consiliul Genca l s'a întrunit în preziua adunării generale. 

A examinat şi discutai îatreg programul adunării. S'au luat mă
surile şi hotărât directivele, după care să decurgă adunarea ge
nerală, ca as fel hotărârile şi desideratele tnvăţătoreşti să-şi gă
sească forma şi modul cel mai corespunză'or pentru a putea fi 
duse la îndeplinire. 

IV. Activitatea secţiilor. 
. Putem afirma că, dacă activitatea, atât în ceea ce priveşte 

Asoc generală, cât şi regionalele, se desfăşoară pe un plan de 
generalităţi, prin rrisuriie şi iniţiativele ce le iau în toate che
stiunile pe care viaţa le scoate Ia suprafaţă şi le pune 
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în contact cu şcoala, activitatea ce se desfăşoară în secţii 
şi prin secţii însă formează baza reală a progresului şi puterea, 
care ne permite să atingem ţintele ce le urmărim. Activitatea des
făşurată de către secţii e dovada foiţei de care d'spurem. De 
aceasta activitate bine chibniifă şi bine organizată depind în mare 
parte succesele trainice ce le putem avea în urmărirea satisfacerii 
desideratelor noastre. 

Atitudinea, ce a luat Asociaţia faţă ca evenimentele ce s'au 
abătut şi în acest an asupra şcolii, a fost secundată cu toată tă
ria şi cu toată abnegaţia din partea majorităţii secţiilor. 

In cursul anului de care ne ocupăm, secţiile componente a 
Asociaţiei noastre regionale au fost la datorie şi au do edit o ţi
nută demnă în faţa întâmplărilor peste care am trecut. 

Secţiile şi-au ţinut adunările generale. In acesta adunări au 
au fost puse şi desbătute cu pricepere şi însufleţire chestiunile de 
ordin cultural, ce stau în strânsă legătură cu menirea dascălului, 
precum şi cele de ordin profesional, care dela o vreme încoace sunt 
de natură a agita tot mai mult sufletul învăţătorului. In toate adu
nările s'a accentuat şi manifectat simţul solidarităţii noastre. Sco
pul înfiinţa'ii de cămine, respective sanatorii pentru învăţători, a 
fost urmărit şi în acest an de către unele secţii, continuând ac
ţiunea în vederea adunării fondurilor necesare. 

Potrivit uzului, am fi dorit ca şi de data aceasta să eviden
ţiem activitatea în parte, săvârşită de fiecare secţie judeţană. Dar 
ceea ce aminteam Ia acest loc în raportul nostru din anul trecut, 
suntem nevoiţi a repeta şi acum. Anume, nu ne putem ocupa de 
fiecare secţie în parte, de oarece până la data când am compus 
acest raport, dela multe secţii ne lipseau cuvenitele rapoarte snuale. 
înregistrăm aceasta cu atât mai vârtos, deoarece cu luni de zile 
înainte am atras — prin adrese speciale — atenţia tuturor con
ducătorilor dela secţii, ca în vederea alcătuirii raportului general 
al comitetului central al Asociaţiei noastre, să ne înainteze din 
bună vreme rapoartele lor, cu privire la starea şi munca ce au 
desfăşurat în cursul anului. 

Ne vom ocupa deci aparte numai de secţiile dela care am 
primit raportul cerut. Aceste secţii sunt următoarele: 

1 Secţia judeţeană Alba. Preşedinte Alexandru Duvlea. Sec
ţia şi-a ţinut adunarea generală anuală, care a fost o frumoasă 
manifestaţie de solidaritate a învăţătorilor din acest judeţ. Ches
tiunile de ordin cultural şi profesional, ce au fost desbătute cu 
această ocaziune, dovedesc interesul deosebit ce-1 poartă membrii 
acestei secţii tuturor problemelor ce stau în strânsă legătură cu 
bunul mers şi prosperarea şcoslei. întreţinerea materială a şcoaie-
lor, modul de complectare a -posturilor vacante dela şcoli. Fon
dul pentru edificarea unei case a învăţătorilor la Bucureşti, plata 
restanţelor de leafă; conferinţe ca: „Metod: roui în educaţie" -şi 
„Metode de educaţie familie şi şcoală" însoţită cu rulări de filme 
cinematografice, toate aceste lucruri arată ca irul de preocupări a 
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învăţătorilor din această parte. Dar nici faţă de celelalte chestiuni 
grele, care au frământat învăţătorimea în cursul anului, această sec
ţie nu a stat indiferentă. Şi-a spus cuvântul cu hotărâre întru sus
ţinerea şi apărarea tuturor desideratelor. 

2. Secţia Judeţeană Bihor. Preşedinte Ioan Barbulescu. Nici în 
anul de care raportăm această secţie nu şi-a desminţit tradiţia de 
muncă şi realizări ce în special o caracterizează. Din raportul său 
general de activitate reesă că şi-aţinut aduuarea generala obici
nuită. Chestiunile discutate şi rezolvite au fost pe cât de nume
roase pe atât şi de variate. -

Comemorarea lui Spiru Hâret a fost celebrată în cadre im
punătoare, constituind un moment înălţător şi ridicător de presti
giu pentru învăţătorii bihoreni. Din toate evenimentele, ce s'au 
părândat peste an şi care au privit şcoala şi pe învăţător, învă
ţătorimea bihorului şi-a luat partea cuvenită, contribuind prin dis
ciplină şi tact la promovarea interesului general. Pentru.ca con
tactul dintre conducere şi membrii să fie şi mai strân?, legătura 
şi mai directă şi cultivarea comunităţii de idei şi mai eficace, în 
această secţie se redactează de un timp încoace gazeta „Glasul 
nostru", organ al Asociaţiei învăţătorilor din Bihor. Articolele 
variate, ştirile şi îndrumările ce se dau către învăţători prin acest 
organ, sunt pe cât de instructive, pe atât şi de actuale şi intere
sante sub toate raporturile. 

3. Secţia judeţeană Cluj. Preşedinte Mihail Ogrean. Conducerea 
energică şi pricepută a făcut din secţia Cluj un organism viu şi 
gata oricând de luptă pentru ducerea la îndeplinire a dreptelor 
desidurate învăţătoreşti. Secţia-i la curent cu îndato irile ce le are. 
Şi-a ţinut adunarea generală anuală. S'a ocupat de toate ches
tiunile dela'ordinea zilei, dând soluţii şi luând hotărâri dintre cele 
mai potrivite cu cerinţele momentului. Prin moţiunile votate şi-a 
manifestat deplina încredere în conducătorii învăţătorimii, In ace-
laş timp spunând cuvântul său răspicat în faţa nedreptăţilor şi 
jignirii ce se pregăteau şcolii şi slujitorilor ei. Din raportul anual 
al acestei secţii mai reesă, că subSecţiile din care se compune, de-
asemenea au desvoltat o frumoasă activitate prin întrunirile şî 
conferinţele ţinute şi în care s'au ocupat de toate' nevoile învă
ţământului, scoase la iveală de împrejurări. Adunarea şi serbarea, 
organizată de această.secţie ,cu ocazia comemorării lui Spiru Ha-
ret au fost momente ce au impresionat şi pe lumea în afară de 
de şcoală şi au format un titlu de mândrie pentru învăţătorii 
din acest judeţ. 

4. Secţia judeţeană Făgăraş. Preşedinte loan Comşulea. Din 
raportul'primit reesă că în centrul de preocupare a acestei secţii 
stă înfinţarea unui sanatoriu pentru învăţători îsijud tul Făgăraş. 
In acest scop, din partea conducerii secţi , s'au făcut toate de
mersurile spre a se obţinea- ajutoarele şi fondurile necesarea, sec
ţia dispunând deja de un frumos intravilan la băile Veneţia de jo?. 

S'a înfiinţat o bancă învăţătorească, care mai ales în're îm 



îè • kvăţâbrul AV. 1. 

prejurările date e de mare sprijin pentru învăţătorii din judeţ. 
In adunaraa generală anuală s'au pus la punct şi rezolvit 

toate chestiunile în legătură cu înfiinţarea de sanator'u, adunarea 
de fonduri, colectarea cotizaţiilor delà membrii, susţinerea revistei 
judeţene, precum şi alte lucrusi de interes pentru învăţători. 

5. Secţia Judeţeană Hunedoara. Preşedinte Sabin Jula. Din 
raportul ce am primit reesă, că munca de reorganizare şi conso
lidare, începută în acesta secţie în anii trecuţi a dat roadele aş
teptate. Secţia a fo3t împîtţită în subsecţii, care în întrunirile ce 
le ţin discută toate chestiunile de interes profesional, iar deside-
ratele aduse în aceste privinţe se comunică centrului spre con
formare. In secţie apare o revistă, organ al asoc. jud. în care 
sunt tratate chestiuni didactice şi de cultură generală. 

Conducerea secţiei a făcut tot ce i a stat în putinţă, ca în 
legătură cu problemele ce au agitat învăţătorimea ţării şi în acest 
an, glasul învăţătorilor din judeţul Hunedoara să fie auzit. Astfel 
au fost convocate adunări ordinare şi extraordinare, în care ches
tiunile delà ordinea zilei fiind desbătute cu un deosebit interes, 
învăţătorimea Hunedoreană s'a manifestat ca o forţă închegată şi 
bine disciplinată în cadrele Asociaţiei noastre. 

6. Secţia judeţeană Mureş. Preşedinte Ioan Runcu. Aceasta 
secţie în cursul anului a desvolfato activitate rodnică din toate 
punctele de vedere. S'a făcut o bună rânduială în gospodăria 
secţiei. A reuşit să încaseze toate taxele de merrbri pe 1933 până 
la ultima centime. Având în vedere fondurile frumoase de care 
dispune secţia, şi în anul ace sa s'au depus toate strădaniile pen
tru mărirea acelora. Astfel sunt date toate şansele ca idea sana-
torului învăţătoresc să se realizeze în cel mai apropiat, timp în 
acest judeţ. O altă chestiune importantă şi hotărâtă de adunarea 
generală este aceea de a se edita o revistă a învăţătorilor din 
jud. Mureş. In acest scop s'au şi făcut pregătirile necesare, ca 
revista să apară cât mai curând. 

Peste tot, secţia Mureş şi'n aceste vremuri grele e un ele
ment activ, bine condus şi bine disciplinat în cadrul organizaţiei 
noastre. 

7. Secţia judeţeană Năsăud. Preşedinte Ioan Bârna. Activi
tatea anuală prestată de secţie este vrednică de tradiţia ei. Adu
narea generală ţinură în Năsăud a fost prilej de reînviere a ve
chiului spirit de muncă şi abnegaţie, caracteristic pe vremuri Re-
uniunei învăţătoreşti „Mariana". Nevoile şi neajunsurile vremii au 
fost examinate şi s'a căutat a fi soluţionate după posibilitate. S'a 
hotărât colectarea unei cote delà învăţători în vedere înfiinţării în 
Bucureşti a unei case a Asociaţiei, precum şi înfiinţarea unei re
viste profesionale. 

In genere conducerea secţiei a ţinut să fie la curent şi să 
sprijinească rezolvirea problemelor ce au stat în legătură cu şcoala 
şi toate frământările dăscăleşti din acest an. 

8. Secţia judeţeană Odorheiu. Preşedinte Iuliu Boţco. In ra-



portul său preşedintele ne arată situaţia şi împrejurările grele 
intre care funcţionează aceasta secţie. Amestecul oficialităţii (revi-
zoratului şcolar) în afacerile, mersul şi viaţa secţ ei e motiv de 
disensiuni între membri. Conducerea secţiei în tot cursul anuîui 
s'a străduit să înehege rândurile şi se redea organizaţiei îrde-
pendet ţa de acţiune f. rindu o de amestecul persoanelor străine 
de scopurile ce conform statutelor trebuiesc urmărite.' Dar cu 
toate sforţările făcute situaţia sub acest raport s'a agravat. 

9. Secţia judeţeană Sălaj. Preşedinte Simion Oros. Din ra
portul amănunţit primit dela aceasta secţie se evidenţiază că s'a 
muncit intens. Secţia s'a interesat de aproape de toate chestiuntle 
de interes general învăţătoresc. Nu numai secţia, dar însăşi sub-
secţiile, din care e compusă şi au ţinut întrunirile anuale şi au 
tratat diferite subiecte de conţinut profesional şi şcolar. Cu aceste 
ocaziuni s'au ţ irrt şi serbări pentru popor cu coruri şi conferinţe 
instructive. Secţia a păsfrat un viu contact cu centrul Asociaţiei 
în tot cursul timpului. 

10. Secţia judeţeană Someş. Preşedinte losif Chiorean. Ni 
se raportează că aceasta asociaţie judeţeană a ţinut o adunare ge
nerală ordinară şi alta extraordinară în care învăţătorii someşeni 
au discutat şi şi-au spus cuvântul faţă cu nevoi/e şi greutăţile 
prin care trece şcoala şi de care nu e scutit corpul didactic. Prin 
delegaţii săi secţia a luat"parte" la toate întrunirile şi manifestaţiile 
învăţătoreşti făcute pe ţară. 

La cursurile de vară, organizate de Asociaţia generală la 
Braşov, a dat bursă pentru unii din membrii săi. 

Revista secţiei „Şcoala Someşană", mulţumită membrilor 
conştiincioşi, se redactează în condiţiuni bune, cuprinzând articole 
folositoare şi instructive pentru învăţători din punct de vedere 
pedagogic şi profesional. 

De asemenea comitetul in cursul anului a ţinut mai multe 
şedinţe, în care s'a ocupat da probleiele ce interesau şcoala şi 
învăţătorii. A căutat să fie in ordine cu toate lucrările şi în strân
să legătură cu comitetul Asociat ei regionale şi generale. Activi
tatea din subsecţii a constat în conferinţe cu subiect pedagogic, 
lecţiuni practice, serbări cu coruri, recitaţii şi conferinţe peptru 
popor. 

11. Secţia judeţeană Sătmar. Preşedinte Gheorghe Medan. 
Conducerea acestei secţii in cursul anu'ui şi în şedinţele sale obi
cinuite s'a ocupat în deaproape cu toate chestiunile, care privesc 
şcoala românească, factorii ei, precum şi bunul mers al Asociaţiei, 
cău ând diferite soluţii, pentru a putea îndrepta câtuşi de puţin 
relele şi neajunsurile, care în mod vădit tentează la existenţa lor. 

Unele din aceste soluţii de interes local au şi fost puse în 
practică, fiind înglobate în atribuţiunile autorităţilor judeţene, iar 
pentru altele, cu caracter general, s'a intervenit la forurile în drept 
pentru aplicare. 

Adunarea generală ordinară a secţiei, ţinută în ziua de 24 



1&_ invăţătomi : Mr. i 
Iunie a. c , a fost o frumoasă manifestaţie culturală şi profesională 
a învăţătorilor din judeţ Varietatea problemelor de care s'a ocu
pat, precum şi a desideratelor votate cu aceasta ocaziune, sunt o 
dovadă, că nimic din ce a interesat tagma noastră în acest an, 
n/a,scăpat atenţiunei secţiei. S'a hotărât înfiinţarea, pe lângă 
asoc. jud. Sătmar, a unei societăţi de ajutorare în caz de moarfe; 
iniţierea propagandei pe teritorul judeţului, în vederea ridicării 
unei statui marelui luptător naţionalist, care a fost Vasile Lucaciu ; 
Ridicarea şcoalei normale la opt clase. S'au făcut propuneri con
crete în vederea aplicării obligativităţii şcolare, complectarea pos
turilor vacante din înv. primar, plasarea în învăţământ a absol
venţilor normalişti, precum şl a întreţinerii şcoalei, atitudinea ce 
trebuie să o aibă asociaţia noastră faţă de mişcările politice etc. 
De asemenea aceasta secţie s'a preocupat şl de problema unei 
culturi şi gregătiri superioase pentru învăţători, preconizând în
fiinţarea unei şcoli noimale superioare. 

12. Secţia juduţeană Târnava- mică. Preşedinte Cornel Schiau. 
Aceasta Secţie prin munca sa, a căutat să stea la curent cu toate 
îndatoririle ce Ie are în mijlocul asociaţiei noastre. Secţia şi-a achi 
tat toate cotizaţiile, atât către Regională cât şi către Generală, 
inclusiv anul J 9 3 3 . In afară de aceasta a mai colectat 100 Lei 
de membru pentru cumpărarea urei case proprii. In secţie şi sub-
secţii s'a protestat la timp" şi energic contra reducerii salariilor. 
Protestele s'au înaintat la centru, pentru a fi întrebuinţate ca mij
loace în lupta ce duce pentru apărarea drepturilor învăţătoreşti. 
Cu ocazia adunărilor pe subsecţii s'au ţinut lecţii de model, con
ferinţe pedagogice, conferinţe pentru popor şi serbări poporale, 
în felul acesta secţia desvoltâud o frumoasă activitatea culturală. 

In adunarea generală anuală n'a fost intrelăsat şi neanalizat 
nimic din ceea ce a preocupat învăţătorimea noastră în ultimul 
timp. 

Prin stăruinţă îndelungată, în sfârşit a reuşit să se înfiinţeze 
în secţie o societate de ajutorare în caz de moarte, care îşi va 
începe funcţionarea în Septemvrie a. c. 

Secţia a fost reprezentată la toate adunările generale şi la 
toate congresele, ce s'au ţinut în cursul anului. 

In scop de a ajuta pe membri, s'au acordat ajutoare în 
suma de 4000 Lei învăţătorilor, doritori de a participa la cursu
rile organizate de Asociaţia generală. 

Onorată adunare Generală. 
Terminând cu relatarea noastră asupra activităţii desvoltâtă 

de către secţii, înainte de a încheia, ar mai trebui să insistăm si 
asupra situaţiei gestionare a Asociaţiei, precum şi a Căminului 
fetelor de învăţători" din Cluj. 

Cum însă atât din partea Casierului Asociaţiei, cât şi a di
recţiunii Căminului au fost compuse rapoarte detailate, prin care 



ni se dau toate lămuririle necesare şi ni se înfăţişează întreaga 
situaţie de peste an, socotim de prisos de a ne mai ocupa şi'n 
acest loc cu aceste lucruri. In special, in ce priveşte gestiunea 
asociaţiei, executarea bugetului anului trecut, compunerea bugetU-
lai pentru anul viitor, putem scoate toate datele şi indicaţiunile 
de lipsă din raportul Caseriei. 

Constatăm totuşi, că deşi în cursul anului în repeţite rân
duri s'a intervenit la secţii prin circulare, cerându-le şă încaseze 
şi se trimită cotele cuvenite centrului din cotizaţiile după membri; 
totuşi unele au rămas în restanţă şi cu aceasta, cea mai elemen
tară îndatorire, pe care ar trebui să o îndeplinească. 

De încheere mai precizăm, că şi în acest al cinc'sprezecelâa 
an de existenţă al asociaţiei noastre, petrecându se fapte şi acte, 
menite să pună tot mai mult în evidenţă rostul ce are de înde
plinit organizaţia noas'ră învăţătorească, avem mulţumirea de a fi 
putut răspunde în faţa momentelor peste care am trecut, Dacă 
învăţătorimea n'ar fi organizată, dacă ne-ar lipsi solidaritatea, a 
cărei manifestare concre'ă stă în Asociaţie, atunci în vremurile 
grele de azi, cu toate doleanţele şi desidtratele ce Ie avem, am 
sta la voiaainiâmplării, lipsiţi de o ice posibilitnte de a reacţiona 
şi a îndelătura neajunsurile, ce omeneşte pot fi înlăturate. 

a) Rugăm deci a lua Ia cunoştinţă cu aprobare acest ra
port şi a da comitetului central cuvenita descărcare. 

b) Rugăm o discuta şi a preciza din nou mandatul ce-1 
veţi da comitetului cu privire la atitudinea, ce va trebu să avem 
şi în viitor faţă de situaţiile create şcoalei şi învăţătorilor, de pe 
urma împrejurărilor, ce au format preocuparea noastră de căpe
tenie în acest an. 

c) Şi în.sfârşit, tot în legătură cu discutarea şi verificarea 
din partea D voastre a acestui raport, binevoiţi a popune tot ce 
veţi crede de cuviinţă şi mai potrivit, pentruca şi pe viitor acti
vitatea Asociaţiei noastre să fie cât mai rodnică în rezultatele şi 
înfăptuirile pe care le dorim cu toţii. 

Cluj, la 1 August 1933. 

Preşedinte: Secretar general: 
Oavrll Bochiş Oavril Almăşiann 



Raportul 
casierului general al Asociaţiei regionale a învăţătorLor din frdeal, 
Crişana şi Maramureş pe timpui dela 1 Ion. 1932 până la 31 

Dec. 1932 

Onorată adunare generală, 
* 

Cu onoare prezint tabloul despre operaţiunile de cassă ale 
Asociaţiei reg. a învăţătorilor din Ardeal, Crişana şi Maramureş 
pe anul financiar 1932, spre binevoitoarea aprobare. 

Aceste operaţiuni au fost controlate şi verificate de că re 
comisiunea de cenzori a comitetului nostru, care Ie-a aflat în re
gulă şi în consonanţă cu registrele. 

/. Bilanţul „Fondul Cultural" la 31 Decemvrie 1932 
Active - • Pasive 

Sold la 31/XII 
1931 

Cotizaţii dela * 
secţii 

Lei Lei 
Ajutoare 
Spese de 
călătorie 

Remuneraţii 
Cheltueli 
de birou 

Diverse 

Soldul se compune 
Depuneri Ia 
Banca înv. 

Efecte(206acţii) 
împrumut F. 

Gh. Lazăr 
Competinţa la 
revista „Inv." 

Numerar 

Lei . Lei 
Sold la 31/XII 

1931 
Cotizaţii dela * 
secţii 107844 

2799581 

107844 

Ajutoare 
Spese de 
călătorie 

Remuneraţii 
Cheltueli 
de birou 

Diverse 

Soldul se compune 
Depuneri Ia 
Banca înv. 

Efecte(206acţii) 
împrumut F. 

Gh. Lazăr 
Competinţa la 
revista „Inv." 

Numerar 

10000 

24613 

16000 
5880 
4184 60677 

Sold la 31/XII 
1931 

Cotizaţii dela * 
secţii 

Ajutoare 
Spese de 
călătorie 

Remuneraţii 
Cheltueli 
de birou 

Diverse 

Soldul se compune 
Depuneri Ia 
Banca înv. 

Efecte(206acţii) 
împrumut F. 

Gh. Lazăr 
Competinţa la 
revista „Inv." 

Numerar 

10000 

24613 

16000 
5880 
4184 60677 

Sold la 31/XII 
1931 

Cotizaţii dela * 
secţii 

Ajutoare 
Spese de 
călătorie 

Remuneraţii 
Cheltueli 
de birou 

Diverse 

Soldul se compune 
Depuneri Ia 
Banca înv. 

Efecte(206acţii) 
împrumut F. 

Gh. Lazăr 
Competinţa la 
revista „Inv." 

Numerar 

1990700 
61500 

560121 

171755 
62672 

2846748 
2907425 | 2907425 

.1 

Alte fonduri 
II Fondul „O.felinatul învăţătorilor' : la 31/XII—1931 te i 14682. 
HI „Fondul excursiunilor" „ 15297 
IV „Fondul Mausoleu . , „ 59310 

Totalul fondurilor Lei 89,289 



Nr. 1 Învăţătorul '21 

Aceasta ¿11 mă este depusă Ia Banca îavăţăîorilor în 3 libele 
aparte. Lib. No. 816, 119 şi 660 

Din b.lanţul „Fondului Cultural" se vede că averea acestui 
fo d este de Lei 2 .223955 depus la B nea înv. 
împrumut Fond. Gh. Lazăr Lei 560121 
In numerac 62672; în total Lei 2846748 

Ţinem se amintim că comitetul regional a luat şi în anul 
acesta în mai multe rânduri măsuri pentru încasarea taxelor dela 
secţiile judeţene. Au fost secţii cari n'au dat nici-o atenţie apelu
lui nostru. 

Din cauza că unele secţii nu ne-au comonicat numărul în
văţătorilor, nu putem face o dare de seamă teală despre re
stanţele ce sunt a se încasa pe anul 1932. 

Din tabloul de mai jos se evidenţiază sumele încasate dela 
secţii în anul 1932 

Tablou 
despre încasările făcute dela secţiile Judeţene 

N
r. 

cr
t. 

Judeţele 
încasat 

Lei 

Decontat 
pe anul 

1 Alba 12000 1931 
2 Cluj 25300 1931/932 
3 Hunedoara 4200 1931 
4 Maramureş 9950 1931/932 
5 Mureş 2280 1932 
6 Năsăud 1900 1931 
7 Satu Mare 28244 1931/932 
8 Sorreş 165C0 1931/932 
9 Târnava-Mică 7470 1932 

Total Lei 107844 

Observaţi uni 

Luând în considerare că 11 secţii în anul 1932 n'au achitat 
din cotizaţii nici un ban, rugăm adunarea generală a decide asu
pra măsurilor ce irebuesc luate îa vederea încasării restanţelor. 

După aceasla Vă rugăm să binevoiţi a aproba gestiunea pe 
timpul dela 1 Ianuarie 1932 până la 31 Decemvrie 1932 şi a da 
descărcarea cuvenită. 

Totodată rog adunarea, a discuta şi aproba bugetul Asocia
ţiei pe anul 1933. 



Proiect de buget 
al asociaţiei Reg. a învăţătorilor pe anul 1933. 

Intrate 
Interese după capitat 

depuse la bancă Lei 
Din încasarea cotiza-

ziţiilor Lei 

Diverse şi spese 
transp. 

Ajutoare 
100.000 Remuneraţii 

Chel (ue li de birou 
Capitalizat 
Diverse 

de 
Lei 

Total Lei 
Cluj, Ia 10 August 1933. 

Preşedinte 
8 8 . O. Bochiş 

Eşite 

40.000 
5.000 

10.000 
2.000 

2 3 X 0 0 
20.000 

Total Lei 1 0 0 0 0 0 

Cesier general 
ss. A. Hideg fieceanu 

Căminui Fetelor de învăţători — Cluj 
în anul şco'ar 19321-933. 

Anul şcolar 1932—1933 încheiat pe ziua de 30 Iulie 1933 
ne dă p ik j a arunca o scurtă privire şi a face o dare de seamă 
desprj viaţa acestei instituţii în acest timp. 

împrejurările extrem de grele prin cari trece lumea nu se 
putea ca să nu influinţeze şi asupra acestei instituţii, ceeace se 
poate vedea din compararea datelor de mai jos cu cele din anii 
anteriori. 

Intr'adevăr, anul şcolar trecut, a fost cel mai greu şi plin 
de necazuri şi lipsuri decât ori care din anii scurşi până în 
prezent 

Situaţia creiată în anul şcolar anterior prin neplata lefurilor 
pe atâtea luni, a avut repercusiuni şi asupra acestui an şcolar 
despre care vorbim. Părinţii internelor, învăţători activi şi pensio
nari rămaşi cu mari restanţe în taxele de intreţinere pe anul 
1931—32 şi anteriori, nu s'au putut reculege în anul ce-a urmat 
deşi pLta lefurilor şi a pensiilor a u mat mai r.gulat. 

Lipsa lor de promptitudine, în ce priveşte achitarea angaja
mentelor lor, a adus cu sire şi imposibilitatea Căminului de-tşt 
putea satisface angajamentele proprii faţă de furnuom săi, pro
ducând acest fapt dese iri aţii şi g.iji tuturor celor interesaţi. 

Cu toate ac s'ea, conJucerea Căminului n'a lipsit de oblă
duirea necesară, pe n ci una dm internele plasate în Cămin, caii 
erau fice de învăţători, deşi greutăţile cu întreţinerea lor, sporeau 
din zi în zi mai mult. 

Un alt fenomen, care-şi are originea în sărăcia ge
nerală a influinţat asupra descreşterii numărului internelor. Şi 



anume, până în anul şcolar trecut, cu greu se puteau plasa în 
Cămin toate solicitatoarele da locuri, iar acum se ocupă cu ţine
rea în pensiune şi familii de acelea, care până acum nici nu se 
cugetau la aşa ceva, ne mai vorbind nimic de clasa oamenilor 
mai săraci, care face tot posibilul să aibă în cost şi locunţăcât 
mai mulţi studenţi (e) şi e'evi (e), pe lângă cari trăiesc apoi şi 
ei cu familiile lor. 

Acest fenomen nu este spre folosul nici al studenţilor şi nici 
al părinţilor lor, căci izolaţi fiind în cea mai mare parte de timp 
de mediul şcolar şi camaraderesc, ce-1 oferă căminele, suferă stu
diile ce urmează. Afară de aceasta lipsa unei discipline şi al unui 
control îi duce uşor spre lunecuş, chiar în aceea epocă a vieţei 
lor, când trebuie să se formeze ca oameni sănătoşi şi caractere 
solide. 

Pentru Husirarea mişcării internelor în Cămin în cursul anu
lui şcolar 1932 — 1933, precum şi a studiilor ce urmau, inclusiv 
ocupaţia părinţilor, servesc tabl urile, caii urmează: 

Mişcarea iniernelor în anul 1922—33. 
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Fete de învăţători 32 7 6 31 
Streine 15 5 1 11 

47 12 7 42 

Situaţia internelor în anul 1932—33. 
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Fete de învăţători ó 3 1 — 4 14 6 31 
Streine 2 1 1 1 1 4 1 — 1.1 

Total 5 4 2 1 5 18 1 6 42 



Afară de aceste interne Căminul a mai adăpostit pe câte 
1—4 luni în cursul anu'ui şco'ar trecut un număr de 21 foste 
interne, cari îşi pregăteau examenele de licenţă. 

Internele eu avut în Cămin o întreţinere convenabilă, satis
făcând oe deplin necesităţile lor de desvoltare fizică şi putinţa de 
a munci în codiţiuni bune. Starea sanitară a fost în cursul între
gului an şcolar foarte mu ţumitoare, graţie şl activităţii conştiinV 
coase a dlui Docent universitar Dr. Constantin Stanca, medicul 
Căminului. 

Sporul în studii al internelor a fost în conformitate cu Re
gulamentele Facultăţilor şi Academiilor, căci urmând internele re
gulat cursurile prescrise, în sesiunea din Iunie şi-au luat şi partea 
cea mai mare a examenelor, urmând ca restul să 1 ia în sesiunea 
Oc om vrie. 

Purtarea lor a fost în genere corectă, având numai un sin
gur caz care a reclamat măsuri disciplinare. 

Biblioteca nu s'a putut spori în anul trecut, decât cu un 
singur volum în va'oare de 250 lei. 

Pentru instrucţia muzicală a internelor au stat la dispozi
ţie 3 piane utilizate conlorm cu nevoile lor, iar pentru distracţie 
un aparat de Radio. 

Pe 30 Iunie c . Căminul dispunea de următoarele fonduri: 
1. Fondul Societăţii de lectură Carmen Sylva In suma de 

5630 Lei ; 
2. Fondul de rezistenţă în suma de 6 8 0 0 0 lei, şi 
3. Fondul orfanal al Căminului Fetelor de Învăţători însuma 

de 108.575 Lei plus 3 buc. Acţii ale „Băncii învăţătorilor" s. a. 
Cluj, în valoare nominală de 750 Lei. Toate aceste fonduri din 
cauza împrejurărilor n'au putut fi sporite cu nimic în cursut anu
lui trecut. 

In cadrele Bugetului, s'a cău'at a se satisface toate nevoile 
reclamate de întreţinerea edificiului, mobilierului şi a internelor, 
care necesităţi adeseori întrec posibilităţile noastre. 

In scopul ilustrării veniturilor şi cheituelilor avute în cursul 
anului şcolar trecut, adecă dela 1 Iulie 1932 pâră la 30 Iunie 
1933, lăsăm îă urmeze tcei te tablouri: 

Tablou de veniturile aiute în anul şcolar 1932— 33 

Sold 
Taxa de 

între
ţinere 

Taxa 
de uzaj 

Subvenţie 
de stat Diverse Total 

Lei j b. Lei b Lei b Lei |b . Lei | b. Lei b. 
6850 j 60 5100761 10200| 4875 | 39 | 532040) 60 



Tabloul de cheltuelile avute ?» anul şcolar 1932—33. 

Alimente Combos-
tiki! 

Lumi
nat 

Inven
tar 

între
ţinere 

Lefuurile 
person. 
onorare 

Dări 
asigurări 
Cheitueli 
de birou 

Medi
camente Bibliotecă Tota l 

Lei | b . Lei Lei Lei Lei Lei Lei Lei Lei Lei | b . 

J38427 | 748 43335 5292 69544 56005 21310 5939 2 5 0 514942]35 

Scăzând din suma veniturilor suma cheltuelilor rămâne suma 
de 17.098"25 Lei, care se află în avansuri asupra facturilor ne
achitate şi care facturi se vor putea achita complect când vom 
reuşi a încasa multele restanţe ce ne mai datoresc părinţii inter
nelor, ceeace sperăm ca în cursul anului ce vine să-o putem exe
cuta, fiind cei mai grei la plată împrocesuaţi deja. 

Având în vedere că Căminul adăposteşte fice ale învăţăto
rilor din întreaga ţară, dă bune ocazii de prietinii şi cunoaşteri 
reciproce, funcţie destul de importantă, pe lângă cea de-a ajuta 
la instrucţia şi educaţia fetelor de învăţători. 

Cluj, fa 17 Iulie 1933. 
lacob Boieriu 

director. 

Proces verbal 
9 August 1933. 

Prezenţi: loan Pescariu şi Andrei Mureşianu în calitate de 
censori ai Asociaţiei învăţătorilor din Ardeal etc. verificând soco
telile Căminului Fetelor de învăţători, am aflat la : 

Intrate Lei 532.040 60 
Eşite „ 5 1 4 . 9 4 2 3 5 

Sold Lei 17.098 25 

Am aflat registrele î i consonanţă cu actele justificative şi 
corect înregistrate. 

Cerem a-se da descărcarea cuvenită consiliului de adminis
traţie şi administratorului de gestiunea 1932—1933. 

ss. loan Pescari» 
ss. Andrei Mureşianu 



Fundafiunea Gheorghe Lazăr 
Raportul Comitetului pe anul 1932. 

Onorată adunare generală, 
Cel ce a cetit cu atenţiune, raportul general al Comitetului 

nostru, de pe anul 1931, apărut anul trecut tot pe vremea acea
sta şi Înfăţişând situaţiunea societăţii noastre de pe acel an, nu 
se poate să nu fi reţinut îngrijorarea ce ne copleşâ atunci asupra 
viitorului societăţii noastre „Fundaţiunea Gheorghe Lazăr", socie
tare, care se contura adânc, în perspectivele vremii, pe spiritul 
de solidaritate al unui corp condus de idealuri şi îndemnuri de 
ordin spiritual, dar în aceaş vreme condus şi de necesitatea de 
a alcătui aşezământe cu caracter de asistenţă socială, gândindu-şe 
în locul întâiu la viitorul copii or, aparţinând membrilor săi. 

De 2 ani încoace, spuneam atunci, viaţa societăţii noastre, 
tărâtă şi ea în angrenajul crizei şi mizeriei, este oprită pe loc cu 
desăvârşire. Nici un pas înainte, nici o răscolire nouă, case s'o 
învioreze şi înalţe. Fondurile ei, izvorul de viaţă, de activitate, 
este şi în anul acesta aproape acelaş, ca şi în anul precedent, 
cu un spor minimal de 23.000 Lei. Şi când făceam acest raport 
descurajant, aubt presiunea greutăţilor provocate de criza noastră 
şi materială a timpului, credeam că acel an, este ultimul din ci
clul anilor răi, că nu va trece decât scurtă vreme, zile sau luni nu
mai, până când echilibrul vieţii se va restabili, căci se părea una
nimă dorinţa de a încheia capitolul aces t a ' nenorocit, întemeiaţi 
pe părerea tot unanimă că nu este cu putinţă să mai putem dăi
nui în asemenea condiţiuni de viaţă. 

Şi acum după un an încheiat, care e constatarea ce facem? 
Nici o ameliorare în ce priveşte greutatea zilelor, dimpotrivă 

o depresiune şi mai adâncă s'a aşezat în suflete. Dc.că atunci 
aveam 2 ani de criză, de sbucium şi de suferinţă, astăzi, când 
Vă prezentăm acest raport, am împlinit binişor 3 aci de criză, 
acest din urmă fiind şi mai înfiorător decât ceilalţi, luaţi la un 
loc. Şi dacă în anul 1931 fondurile societăţii noastre au sporit 
abia cu 25.000 lei, şi aceasta constituia pentru noi toţi, desigur, 
o nemulţumire, în anul 1932, asupra căruia Vă facem aceasta 
dare de seamă, ele au sporit cu 2000 lei. Socotim că nu suntem 
de loc în nota exagerării dtcă constatăm aici. că raportul între 
suma de 25.000 Iei din 1931 şi 2000 lei din 1932, este propor
ţional cu acceituarea crizei morale şi economice din anul 1932 
fdjă cu 1931. 

Evident de astădală nemuţumirea noasîră a tuturor este şi 
mai mare, ajunşi la un punct de stagnare complectă. 

Desigur, aceasta stare de lucruri justifică constatarea pe 
care suntem necesitaţi să o facem cu ocaziunea prezentării acestui 
raport, că adică activitatea Comitetului în cursul acestui an a fost 



foarte sumară şi redusă. 
Aceasta activitate s'a mărginit aproape exclusiv la conduce

rea agendelor în legătură cu administraţia Căminului nostru, care 
şi el a funcţionat în împrejurări destul de grele. Am meditat, nu 
odată, şi noi, cei puşi la cârma Societăţii, ca fă nu ne lăsăm 
biruiţi de multele nepotriviri ale tuturor acestor împrerujări şi să 
punem în acţiune gândurile de biruinţă şi intensificarea, răscolind 
în adâncul sufletelor înţelegătoare, ca să ne găsim drumul de 
eşire şi de lumină. 

Dar Vă mărturisim, că nu am putut birui, deoparte pentru-
că fondurile noastre, instrumentul care-ţi dă tăria şi viaţa, sunt 
blocate şi fără posibilitate de fructificare, dealtăparte că, a face 
astăzi apel la mulţimea colegilor să continue a se înscrie, vărsând 
cotizaţiile statutară, pentru societate, spre a-şi spori posibilităţile 
de activitate, constitue, un act de imprudenţă gata mai de vreme 
să întârzie, atunci, când vremurile bune vor fi întrezărite, conso
lidarea noastră, decât s'o accelereze. 

Şi ne-au mai venit în minte şi alte reflexiuni. Stările eco
nomice înfloritoare condiţionează viaţa înfloritoare a tuturor aşe
zămintelor de ordin sufletesc. In epocile care determină depre
siuni de toţ felul, cum este cazul astăzi, aceste aşezăminte, cre
dem, fac mai bine dacă nu forţează prea mult acţiunile pentru 
realizările ce şl-au fixat, ci se pun mai bine pe linia de rezistenţă 
în vederea vremurilor bune. O activitate intensivă, sunt datoare, 
în aceste epoci de depresiune să întreprindă celelalte aşezăminte ale 
statului, biserica, şcoala, institutele de artă, cari se întemeiază pe 
o veche tradiţie; se încadrează în «spiraţiunile Statului şi prin 
definiţie sunt tocmai instrumentele de combatere a acestor crize. 

Aceasta însă nu însemnează să stăm în loc, şi cu atât mai 
puţin să ne desiluzionăm. In raport cu.mijloacele de cari dispu
nem şi posibilităţile date, vom face tot ce ne este cu putinţă să 
ne menţinem şi să păşim înainte întemeiaţi pe nădejdea inflexi
bilă că după zile grele, trebue să urmeze altele mai bune, cari ne 
vor permite să ne continuăm cu sorţi de izbândă activitatea în
cepută şi să ne atingem scopurile fixate. 

Comitetul a ţinut în cursul acestui an în totul 3 şedinţe 
p'enare. In aceste şedinţe, cum aminteam, s'a ocupat cu agendele 
de conducere şi administrare ale Găminului Casa Invăjâtorilor. 

I i aceaş vreme a mai rezolvit şi alte câteva chestiuni cu
rente de mai puţină importanţă. 

Acest Comitet a fost ales în vara anului ,930 . cu ocaziunea 
adunării generale ce s'a ţinut atunci în oraşul Sighetui Marmaţ'ei. 
Indeplinându-şi misiunea, pantru un ciclu de 3 ani, conform sta
tutelor, cu ziua de azi, depune mandatul în mâinile adunării ge
nerale, care este chemată să aleagă cu ocaziunea aceasta noul 
Comitet pe o perioadă de alţi 3 ani, Ţinem să Vă exprimăm 
mulţumirea noastră pentru încrederea cu care ne-aţi onorat şi să 



Vă rugăm: 
1. A lua act şi aproba acest raport; 
2. A da descărcare Comitetului şi Cassierului de gestiunea 

anului 1932, 
3. A alege noul comitet pe un period de 3 ani, conform 

Statulelor. 
Cluj, !a 20 Iulie 1933. 

V. Preşedinte Secretar 
Andrei Mureş an Andrei Pora 

Căminul „Casa învăţătorilor' 
ln anul 1932/33 

Căminul Casa învăţătorilor în anul şcolar 1932—33 s'a de
schis la 1 Octomvrie 1931,fiind primiţi în total 80 studenţi, ma
joritatea fii de învăţători. Din comparaţia datelor statistice cu anii 
anteriori se desprinde imediat faptul că în acest an numărul stu
denţilor a fost redus în proporţie de mai bine de 5 0 % - Fenome 
nul nu-1 putem atribui decât împrejurării că însuşi numărul stu
denţilor înscrişi la Universitatea din Cluj, a fost şi el mai redus, 
înafară de aceasta şi cei înscrişi nu au petrecut timpul de studiu 
In Cluj, ci partea cea mai mare s'au înscris şi au studiat acasă 
la domiciliul părinţilor, venind Ia Cluj numai cu ocaziunea sesiu
nilor de examene. In nici un caz neprezentarea studenţilor la Că
min şi împrejurarea că n'au reflectat la locuri, nu se datoreşte 
taxelor lunare exagerate, cunoscând că la Câm'nul nostru s'au 
perceput în aeest an şcolar, cele mai reduse taxe. Anume fii de 
învăţători au plătit 1100 lei, iar cei de neînvăţători 1200 lei lunar 
pentru care au primit întreaga întreţinere, câtă vreme la toate 
celelalte Căminuri s'a perceput taxa de 1400 lei lunar. Neocu-
parea locurilor prin urmare se datoreşte altor exige ţe. Şi nu pu
tem decât să ne gândim din nou la criza economică car?, cum 
aminteam în alt loc, în acest an a luat proporţii şi care se ac-
centuiază cu fiecare zi ce trece. 

Funcţionând astfel Căminul cu un număr aşa de redus la 
minimum, şi mai adăugând că nici din subvenţiunea trecută în 
Bugetul Min sterului Instrucţii pe acest an, în suma de 335.000 
Lei, n'am putut primi d.-cât abia 120.000 Lei, cu foarte mari stă
ruinţe şi în urma intervenţiilor dese, evident, viaţa Căminului, 
adăpostit în clădirea mare, cu cheltueli de întreţinere foarte cos
tisitoare şi variate, s'a desfăşurat foarte greu şi anevoios. Şi pen-
truca să ne putem menţine, de sigur, am făcut cele mai mari 
sforţări şi în aceaş vreme toate reducerile posibile, mergând până 



la reducerea numerului personalului de serviciu şi la reducerea 
complectă a salariilor funcţionarilor administrativi. Toţi studenţii 
locuitori ai Căminului, în acest an şcolar, au fost solvenţi. Un 
singur Ioc gratuit am putut oferi unui fiu de învăţător, pentru 
serviciul făcut în legătură cu conducerea bibliotecii 

Dintre studenţii adăpostiţi în Cămin, 35 au fost înscrişi la 
dr pt, 26 la medicină, 6 la litere ftlosofie, 5 la facultatea de 
ştiinţe, 6 la Academia Comercială şi 2 Ia Conservatorul de mu
zică ş' artă dramatică. 

Educaţia şi disciplină a fost condusă de dl Prof. universitar 
Silviu Dragomir, numit de Senatul univeisitar în locul Diui Prof. 
Qrim, care a fost chemat în fruntea Căminului „Avram Iancu" 
începând cu acest an şcolar. De altfel în tot decursul anului n'am 
avut nici un singur caz care ar fi reclamat luarea de măsuri şi 
sancţiuni. 

Pentru taxele plătite, studenţii au primit masă, casă, încăl
zit, luminat, bae, serviciu etc. Acesta din urmă 'a fost deservit de 
9 pers. de serviciu în tot decursul anului. 

Pentru necesităţile de studiu a stat la dispoziţia tinerelului 
Bib ioteca institutului, cu opere valoroase din toate specialităţile, 
Nici în acest an, tot din fipsa de fonduri, n'am putut spori nu
mărul cărţilor. Ea însă poate satisface complect pe studenţi, mai 
ales cu numărul redus din acest an. 

Pentru distracţia studenţilor în orele libere, a stat la dispo
ziţia lor sala de conversaţie cu piane, harmoniu, 2 mese de bil-
liard, sach, domino şi un aparat de Radio. 

Căminul a fost înzestrat şi în acest an într,o măsură mică 
din cauza veniturilor împuţinate. Tot aşa ni se pare şi viitorul, 
mai cu seamă dacă nu vom putea primi nici în anul acesta sub
versiunea delà Minister, care a fost prevăzută ce-i drep în Bu
getul Ministerului Instrucţiuni în aceaş sumă şi trecută şi în Bu
getul Căminu ui, dar abia am putut ridica cota aferentă pe luna 
Aprilie. De a'unci, n'am reuşit să mai obţinem decât o ordonanţă 
pe Mai, dar nici acea încă nu ne a fost achi ată din cauza ne-
sosirii acreditivului delà Ministerul de finar ţ ; 

Totalul intratelor în acest an financiar a fost de 1.590.953 Lei 
30. iar totalul cheltuelilor de 1,249.549 Lei 02 b. având la 31 
Decemvrie 1932 din so'd. de 241.304 Lei 28 b. care se contează 
la îatrate pentru gestiunea anului 1933. 

Aceasta gesiiune a fost examinate de către Comitetul de 
Censori în mai multe şedinţe şi aflată în ordine şi în consonantă 
cu registrele şi prevederile bugetare, după cum se poate vedea în 
Procesul verbal anexat. Ea a fost apoi supusă spre cerce'are 
şi examinare în Comitetului, care în şedinţa plenară din 30 Mar
tie c. a aprobat-o şi din partea sa, dispunând să fie supusă adu
nării generale, ultima instanţă. 

In cele ce urmează lăsăm să urmeze datele şi cifrele aces'ei 
gestiuni cu sumele totale la diferitele conturi de venituri şi chel-



tueii, rugându-Vă să binevoiţi a ne da descărcarea cuvenită de -
gestiunea anului 1932. 

Cluj, la 25 Iulie 1933. 
Andrei Pora 

Director administrativ 

Proces verbal, 
Luat de Comitetul de censori şi supraveghere a Căminului 

Casa învăţătorilor în şedinţa ţinută la 30—31 Martie 1933, fiind 
de faţă subsemnaţii: 

Obiectul şedinţei este controlarea şi verificarea gestiunei a-
nului 1932. 

Comitetul de Cenzori al Căminului Casa învăţătorilor, con
trolând şi cercetând actele justificative cu borderourile, registrele 
casei, cu prevederile bugetare şi ho'ărârile referitoare, constată că 
gestiunea anului 1932, încheietă în perfectă consonanţă cu actele 
justificative; constată exactitatea registrelor de cassă şi contabili
tate: constată o încheere a bilanţului cu următoarele cifre: 

Intrate 1590953 30 
Eşite 1349549 02, şi deci 

un sold de 241404 28 Iei, ce se reportează pe anul de gestiune 
1933. 

Comitetul de cenzori propune luarea la cunoştinţă a gestiu
nei 1932 şi descărcarea directorului şi a contabilului pe exerciţiul 
încheiat la 31 Decemvrie 1932. 

ss. Ion Pescariu ss. M. Httrducaciu ss . A, Mureşan 



Nr. ì Învăţătorul 3Ì 

Gestiunea Căminului „Casa învăţătorilor" din Cluj 
pe anul financiar 1932. 

Venituri: Cheltueli: 
lei 660422 50 
, 188546-— 
, 43007 '— 
„ 255690 '— 

1. Solve lei 1271512 — 
2. Subvenţii „ 
3 Cauţiuni „ 
4. Texe de uzaj „ 
5. Taxe de locuinţă „ 
6. Diverse „ 
7. Pretenţiuni vechi „ 
8. Sold lui 1931 „ 

1. Nutriment 
120000'— 2. încălzit şi lum. 

16600 — 3. Chelt. de într. 
18600 — 4. Lefuri 
2 5 8 4 9 - - 5. Fond pt. ach. fatt. vechi „ 122764-22 
25033-20 6. Compl. mobil. „ 9400 — 

8150-— 7. Veselă şi ling. „ 9101 — 
105209-10 8. Cauţiuni „ 26400 — 

^ i i i • i 7 n n n K Q on 9 - Bibliotecă „ 4649-— Total lei 1590953 3 0 1 Q , m p o z i t ^ 1 Q _ 
11. Medicamente „ 2313 30 
12. Chelt. de birou „ 7564 — 
13. Apă şi canal „ 15150*— 
14. Diverse „ 4532 — 

Venituri 
Cheltueli 

Bilanţ •' 
1590953 30 
1349549 02 

Sold lei 241404 28 
Director 

Andrei Pora 

Total Iei 1349549-02 

Contabil 

luliu Mnreşan 

Concurs pentru ocuparea a 195 locuri 
în căminul Casa învăţătorilor din Cluj. 

Comitetul Fundaţi unii Gheorghe Lazăr, în baza art. 54 din 
Statute, publică concurs pentru ocuparea alor 195 locuri în Cămi
nul „Casa învăţătorilor" din Cluj, pe anul şcol. 1 9 3 3 - 3 4 Toate 
locurile sunt cu solve. Solvele se achită lunar anticipativ. Reduceri 
la taxele de întreţinere nu se fac. Fiecare student la întrare va is
căli o declaraţiune prin care se obligă a rămâne în Cămin pe toată 
durata anului şcolar 1933—34, achitând taxele intregal, cu înce
pere delà 1 Oct. până la 39 Iunie. La 1 Octomvrie se va plăti 
un avans de 500 lei pe Iunie, care nu se restitue celor ce pără
sesc Căminul înainte de 30 Iunie 1934. 

Taxele de întreţinere sunt: 1400 lei lunar, f ii de neînvăţător ; 
1300 lei fii de învăţători. Pot înainta cereri fii membrilor activi 
ai Fund. Qh. Lazăr, cari urmează regulat studii la aniversitate, 
ori alte şcoli superioare din Cluj (Academia de comerţ, Conser
vator, Şcoala de arte frumoase). 

Doritorii de a obţine unul din aceste locuri vor anexa la 
cerere următoarele acte: 1. Certificat de naştere; 2. Diploma de 
bacalaureat: 3. Extrasul de pe foaia de dare a părinţilor cu viza 



& învăţătorul ttr. 1 

Percepţiei ori adm. financiare; 4. Certificat eliberat de Primărie, 
relativ la starea familiară; 5. Certificat medical 

Petiţionarii vor indică în cereri la care facultate sau şcoală 
superioară doresc să se înscrie. Toţi studenţii primiţi în Cămin, 
vor avea: locuinţă, masă (dejun, amiaza, cina) luminat încălzit şi 
serviciu. Ei sunt obligaţi a cerceta regulat orele de cursuri şi a 
se conformă întru toate Regulamentului intern al Căminului; Stu
denţii bursieri, nu vor putea ocupă funcţii. Căminul se deschide 
la 1 Oct. c. 

La întrare în Cămin fiecare student: 1. Va dovedi înscrie
rea la Universitate; 2. Va plăti o taxă de 200 lei pentru uzaj şi 
bibliotecă, şi 200 lei cauţie, care se restitue la sfârşitul anului. 3, 

. Va aduce cu sine albiturile necesare. Albiturile de pat re dau 
dela Cămin. Fiecare student insă, va mai aduce de acasă o pla-
pomă, ori o pătură, o pernă cu 2 feţe şi 3 ştergare. 

Cererile timbrate, împreună cu actele cerute se vor primi 
până la 31 August c. pe adresa: Fundaţiunea Gheorghe Lazăr, 
Cluj, Casa învăţătorilor 

Cluj, în Iulie 1933. 
Consiliul de Administraţie. 

Căminul „Feţelor de învăţători" — Cluj. 
Str. Gen. Grigorescu No, 2. 

C o n c u r s 
In Căminul „Fetelor de învăţători" din Cluj, se primesc pe 

aiul şcolar 1933—34 cu întreaga întreţinere: locuinţă, hrană bună, 
spălat, luminat, încălzit, bae, medic şi medicamente, un număr de 
60 interne (cari frecventează şcoalele secundare şi superioare) cu 
preferinţă ficele învăţătorilor, înscrişi membrii în Asociaţiile cari 
compun Federala. 

Taxele de iutreţinere pentru anul şcolar 1933—34 sunt: 
1300 lei lunar pentru ficele de învăţători; 
1350 lei lunar pertru ficele de neînvăţători. 
200 lei taxa de uzaj pentru fiecare internă. 
Taxa de întreţinere se va solvi în rate lunare anticipative. 
Părinţii, cari nu sunt învăţători, mai solvese odată pentru 

totdeauna o taxă de 500 lei la Fondul orfanelor de învăţători 
(Asociaţie) la înscrierea elevei, ori studentei în Cămin pentru pri
ma oară. 

Eforia are dreptul a ridica sau reduce taxele de întreţinere, 
după cum viaţa se va scumpi ori efteni cu mult peste prevede
rile avute. 

Cererile pentru primire se vor înainta: Direcţiunii Căminului 
cel mai târziu până Ia 30 August 1933. 

EFORIA CĂMINULUI. 


